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P 118 1 sl      Jm 1.8. 
ž51,12Stvoř mi, Bože, čisté srdce, obnov v mém nitru pevného ducha.  
P 118 2.-5.sl 
Pane Bože, chválíme tě za svět, ve které žijeme, za život, který jsi nám dal a za tolik dobrých darů, kterými 
nás denně obdarováváš. Chválíme tě i za slova povzbuzení, také za slova přísná, která mají upozornit, 
abychom se neztratili. Děkujeme za všechny tvoje svědky, kteří nám kdy byli průvodci, a prosíme, abys 
k nám promlouval všelijakým způsobem tak, jak jsme to zažívali doposud.  
Ve vděčnosti a s chválou slavíme tvé jméno, Bože Otče, Ježíši Kriste, Duchu milosti. A 

1. čtení Ex 32,7-14 

7I promluvil Hospodin k Mojžíšovi: „Sestup dolů. Tvůj lid, který jsi vyvedl z egyptské země, se vrhá do zkázy.  

8Brzy uhnuli z cesty, kterou jsem jim přikázal. Odlili si sochu býčka a klanějí se mu,  obětují mu a říkají: ‚To 
je tvůj bůh, Izraeli, který tě vyvedl z egyptské země.‘“  

9Hospodin dále Mojžíšovi řekl: „Viděl jsem tento lid, je to lid tvrdé šíje.  

10Teď mě nech, ať proti nim vzplane můj hněv a skoncuji s nimi; z tebe však udělám veliký národ.“  

11Mojžíš však prosil Hospodina, svého Boha, o shovívavost: „Hospodine, proč plane tvůj hněv proti tvému 
lidu, který jsi vyvedl velikou silou a pevnou rukou z egyptské země?  

12Proč mají Egypťané říkat: ‚Vyvedl je se zlým úmyslem,  aby je v horách povraždil a nadobro je smetl z 
povrchu země.‘ Upusť od svého planoucího hněvu. Dej se pohnout k lítosti nad zlem, jež proti svému lidu 
zamýšlíš . 

13Rozpomeň se na Abrahama, na Izáka a na Izraele, své služebníky, kterým jsi sám při sobě přísahal a 
vyhlásil: Rozmnožím vaše potomstvo jako nebeské hvězdy a celou tuto zemi, jak jsem řekl, dám vašemu 
potomstvu, aby ji navěky mělo v dědictví.“  

14A Hospodin se dal pohnout k lítosti nad zlem, o němž mluvil, že je dopustí na svůj lid.  

p 438 
2. čtení Lk 15,1-10 

1Do jeho blízkosti přicházeli samí celníci a hříšníci, aby ho slyšeli.  

2Farizeové a zákoníci mezi sebou reptali: „On přijímá hříšníky a jí s nimi!“  

3Pověděl jim toto podobenství:  

4„Má-li někdo z vás sto ovcí a ztratí jednu z nich, což nenechá těch devadesát devět na pustém místě a 
nejde za tou, která se ztratila, dokud ji nenalezne?  

5Když ji nalezne, vezme si ji s radostí na ramena,  

6a když přijde domů, svolá své přátele a sousedy a řekne jim: ‚Radujte se se mnou, protože jsem nalezl 
ovci, která se mi ztratila.‘ 

7Pravím vám, že právě tak bude v nebi větší radost nad jedním hříšníkem, který činí pokání, než nad 
devadesáti devíti spravedlivými, kteří pokání nepotřebují.  

8Nebo má-li nějaká žena deset stříbrných mincí a ztratí jednu z nich, což nerozsvítí lampu, nevymete dům a 
nehledá pečlivě, dokud ji nenajde?  
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9A když ji nalezne, svolá své přítelkyně a sousedky a řekne: ‚Radujte se se mnou, poněvadž jsem nalezla 
peníz, který jsem ztratila.‘  

10Pravím vám, právě tak je radost před anděly Božími nad jedním hříšníkem, který činí pokání.“  

Milí bratři a sestry, 
K přečtenému dnes ještě patří podobenství o ztraceném synu, kterým jsme se tu zabývali minulý týden, 
takže dnes se pro nás doplní poselství Ježíšovo podle 15. Kapitoly Lukášova evangelia. Jsou tam 3 
podobenství a jsou mimořádně krásná a mimořádně důležitá. Proto také padá pod stůl otázka, proč se 
s nimi zabývat, když jsou také mimořádně známá a nic nového se v nich nedá uslyšet. Vždycky si vzpomenu 
na jakousi debatu nad nimi, kdy se řešilo, co to znamená být ztracený, a že se vlastně necítíme být ztraceni. 
Proč bychom měli, máme své pevné místo ve světě, víme, ke komu a kam patříme. K tomu lze doporučit 
k povšimnutí, že v podobenstvích se vyskytují role, a že nalezení vlastní role je dosti důležitým krokem 
v tom, jak nás to podobenství osloví. U těchto podobenství je vždycky jedna skupina, která není ztracená. 
Že však tato strana potřebuje také péči, to je nejvíc propracováno v tom třetím podobenství, o kterém jsme 
mluvili minulý týden, ale i o tom, že ti neztracení jsou také potřeba. To, řekla bych, je jaksi silněji v podtextu 
právě těchto dnes čtených podobenství.  
Přece jen mě to vedlo k otázce, zda jsme ztraceni, či jak můžeme být ztraceni. Většinou se řídím nějakým 
daným výběrem textů pro tu kterou neděli, a tak jsem nahlédla do těch ostatních. Oproti nadějeplným 
podobenstvím z Lukáše jsou ty další texty jako z jiného soudku – všechny jsou velmi ostré, až bych řekla 
depresivní.  
Je to žalm 51, ze kterého bylo úvodní slovo, ten je uveden jako Davidova prosba o smilování po tom, co 
udělal sbírku zlých skutků kvůli tomu, že se zakoukal do Batšeby. Smiluj se nade mnou, Bože, pro 
milosrdenství svoje, pro své velké slitování zahlaď moje nevěrnosti.  To je ztracenost ve vině.  
Dalším žalmem na výběr je žalm 14, kde se praví například: Bloud si v srdci říká: „Bůh tu není.“ Všichni kazí, 
zohavují, na co sáhnou, nikdo nic dobrého neudělá. Tato ztracenost je v zoufalém rozpoznání člověka, že i 
při nejlepší vůli neumí činit dobře. 
Potom jsme slyšeli čtení z Exodu, což je scéna hned potom, co si lid vytvořil zlaté tele a jedině Mojžíšova 
přímluva je zachránila od planoucího hněvu. To vidím jako ztracenost v modlářství, naneštěstí právě u těch, 
kteří si přáli uctít Hospodina. 
Další starozákonním textem je proroctví Jeremiášovo:  “Viděl jsem zemi, a hle, je pustá a prázdná, nebesa 
jsou beze světla. Viděl jsem hory, a hle, třesou se, všechny pahorky se otřásají. Viděl jsem, a hle, nikde žádný 
člověk, i všechno nebeské ptactvo odletělo. Viděl jsem, a hle, sad je pouští, všechna města v něm jsou 
podvrácena Hospodinem, jeho planoucím hněvem.(Jr 4,24-26) 
To je proroctví před zničením Judey babylónským králem a je jednoznačně děsivé. Porok má vidění záhuby 
celé země, nejen té zaslíbené, ale úplně celé, pustá a prázdná byla země před stvořením. Kromě toho, aby 
toho děsivého nebylo málo, Elie Wiesel o tomhle říká, že pochopil, co znamená, že pahorky se otřásají, když 
viděl hromadu rozkládajících se mrtvých těl v Osvětimi. Není to zase tak dlouho, co se to stalo. Už jen to, že 
to není dlouho, je dokladem, že se to prostě stát může. To je ztracenost apokalyptická, v ohrožení světa. 
A na doplnění je textem z epištoly pro dnešní den oddíl z 1. Timoteovy, kde o sobě apoštol Pavel říká, že byl 
rouhač, pronásledovatel a násilník, a to všechno dělal také z přesvědčení, než přišel na to, že dělá hrozné 
věci. Ztracenost v pomýleném zacílení života, řekla bych.  
 
Z toho mi vychází dosti jednoznačně, že ztracenost nebude až tak vzdálená veličina. Člověk páchá hříchy, 
když si v žertu či vážně říkáme „ kam ten svět dneska spěje“, je to jen varianta na žalmové „ nikdo nic 
dobrého neudělá“, vytváření model je stále oblíbenou lidskou činností a Jeremiášovská výpověď o lidstvu: 
Jsou moudří, ale ke zlému, dobro konat nedovedou, je aktuální až hrůza.  
Chci tuto souvislost podržet, protože míváme sklon vybrat si roli těch, které není potřeba hledat, a tak 
trochu se podivujeme nad tím, že těch 99 ovcí tam zůstalo bez dozoru. Jakoby byly méně milované, jakoby 
musel člověk provést nějaký zásadní malér, aby se nad ním zástupy nebeské zaradovaly, když ho z toho Bůh 
vytáhne.  
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U příběhu pastýře a ovcí nechám teď stranou snahy výkladů obhájit jednání pastýře tak, že tam jistojistě 
nějací spolupracovníci byli. Ono se to nabízí, když dojde k závěrečné oslavě, najednou je s kým slavit, tak 
jest předpokládati, že i na to hlídání se někdo našel. Navíc podobenství je většinou krátký příběh, kde se 
neřeší všechny souvislosti, ale jde o (většinou) jeden smysl, jedno důležité sdělení.  
Ale – pokud bychom si zvolili roli 99 ovcí, které spořádaně čekají na pastýře, pojďme se do ní trochu vžít. 
Jde to trochu lépe, než v případě ženské varianty – u role 9 neztracených mincí to není tak výrazné. Tedy 99 
ovcí: mělo nás být sto, ale jedna je pryč, vždycky byla tak trochu třeštidlo a teď se jí to vymstilo. Přestože 
s ní bývaly potíže, jsme jako ostatní ovce zaraženi z toho, že zmizela. Co se jí stalo? Vlastně nám chybí, a 
ještě nám chybí pastýř, ale o toho se nebojíme. To je ten, který ví co, kdy a jak, ten má věci pevně v rukou a 
věříme, spoléháme na něj, že tu naši praštěnou sestru najde a donese. Nemáme jinou možnost, už se pro ni 
nedá nic jiného udělat, než spoléhat na našeho pastýře. Takže jsem si jisti, že pastýř se vrátí. A doufáme, 
skoro jsme si jisti, že přijde i s tou ztracenou. Zatím čekáme a snažíme se dělat všechno pro to, aby nás 
našel v pořádku. Jedna ztracená pro dnešek stačí a my máme svého pastýře rádi a nebudeme mu zase 
přidělávat starosti.  
Možná vám tam chybí ten obvyklý motiv – co asi tak budou dělat, když přijde vlk. Ale, jak už bylo řečeno, 
podobenství se soustřeďují na jeden motiv. K roli 99 ovcí patří i úvaha, že i pro toho pastýře je velmi dobré, 
že některé ovce mají rozum.  
Při hledání a přidělování rolí jistěže máme pamatovat také na roli Boží, nebo roli Krista. Je nasnadě, že 
Kristus je ten pastýř, a také role ženy z druhého podobenství mu patří. K tomu připomenu, jak Jan Hus ve 
svém kázání pěkně líčí, že my, tj. každý člověk, jsme ten ztracený peníz a Bůh nás hledá s velikou 
usilovností, až nás najde. To je krásný obraz a nikdo proti tomu nic nenamítá. Přejeme si, potřebujeme a 
věříme, že tuto náročnou roli Kristus má. Usilovně nás hledá, a potom také nešetří námahou, aby nás kus 
nesl, když sami jít nedokážeme.  
Jenomže Ježíš v Lukášově evangeliu přidává tímto podobenstvím až skoro neuvěřitelný motiv – jak ten 
pastýř, tak ta žena jsou ti, kdo ztratili. Když jsme v rámci příběhu, není to nic zvláštního. Ale jakmile 
obsadíme role tak, že jde o Boha a hříšníka, potom to, že Bůh nás ztratil, je snad až skoro příliš. Rozhodně 
bych z toho nevyvozovala, že si za to může sám. Spíš bych se přikláněla k tomu, že to dobře zapadá do 
toho, jak pastýři na ovcích záleží, na každé jedné a té ženě taky není jedno, jestli má deset nebo devět 
peněz. Opět není třeba přetěžovat jeden motiv, ale snad právě proto, že to je podobenství, si to můžeme 
vyložit takto: přece víme, že není jedno, jestli máme o jednu ovci míň nebo o desetinu peněz míň. To jsou 
věci, na kterých nám záleží, dobře si umíme představit, že v takových případech se člověk snaží, aby ztrátu 
napravil. Tak aby se nesnažil Bůh, když se mu člověk, jeho dítě a jeho stvoření, ztrácí.  
Ještě k tomu výběru rolí, zda jsme ti ztracení či ti, které nemusí Bůh hledat. Už z toho výš řečeného bylo 
zřetelné, že jsme někdy jedni a někdy druzí. Jak vážná ta ztracenost může být, o tom dost řekly dnešní 
doprovodné texty. Jak se Bůh snaží, aby nás našel a donesl, o tom mluvila podobenství.  
Ale ještě jeden motiv je potřeba podtrhnout, ten, který jakoby nezapadal do logiky příběhu. To jsou ty 
oslavy. K těmto dvěma podobenství patří ještě třetí podobenství, o ztraceném synu, tam je oslava na místě. 
Ale když někdo najde ovci nebo peníze? Nezdá se vám, že toto tak trochu vyčnívá z logiky běhu věcí, na 
které je jinak podobenství postaveno? Jistě to má kontrastovat s kyselými obličeji farizeů, kteří se pohoršují 
hned na začátku. A pokud jde o to, že nad těmi, kteří pokání nepotřebují, taková radost v nebi není, že by 
nám třeba mohlo být líto, že nebudeme předmětem radosti v nebi, to můžeme s klidem odložit. Neboť je 
jisté, že nikdo z nás nespadá do kategorie těch, kteří pokání nepotřebují. Ale radost v nebi, to je báječný 
obraz. Ono by to vlastně, přísně vzato, mohlo být označeno jako jakási metafyzická spekulace, avšak je to 
tak skvělé, že to vůbec nevadí. Navíc to čteme jako slova Kristova. A když se modlíme, buď vůle tvá jako 
v nebi, tak i na zemi, mohli bychom v tomto případě také prosit – a buď radost tvá jako v nebi, tak i na 
zemi. A 
 
p 700 
Pane Kriste 
Prosíme, buď při nás. Prosíme, abys nesl tento svět se všemi lidmi, kteří v něm žijí a všemi živými bytostmi. 
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Prosíme a věříme, že tvoje moc může měnit to, co člověk udělal zle a špatně, ať už z chamtivosti, zlého 
úmyslu či proto, že to líp neuměl.  
Prosíme za všechny trpící, dej naději, dej sílu, ukazuj možnosti, posílej pomoc.  
Prosíme za ty, kteří pracují s velkou usilovností na tom, aby trápení na světě bylo míň. Pomáhej, prosíme, 
aby se jejich snaha neminula dobrým účinkem.  
Prosíme za tento sbor, za naše bratry a sestry, kteří se potýkají se všelijakými obtížemi.  
Prosíme za naše rodiny.  
Prosíme tě jeden za druhého.  
Společně chceme k tobě volat:  
Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na 
zemi. Chléb náš vezdejší dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům a 
neuveď nás v pokušení, ale zbav nás od zlého. Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky. A. 
 
1Tm1.14A milost našeho Pána se nadmíru rozhojnila a s ní víra i láska v Kristu Ježíši. Věrohodné je to 
slovo a zaslouží si plného přijetí: Kristus Ježíš přišel na svět, aby zachránil hříšníky. Já k nim patřím 
na prvním místě, avšak došel jsem slitování, aby Ježíš  Kristus právě na mně ukázal všechnu svou 
shovívavost jako příklad pro ty, kteří v něho uvěří, a tak dosáhnou věčného života. 17Králi věků, 
nepomíjejícímu, neviditelnému, jedinému Bohu buď čest a sláva na věky věků. Amen. 
 
2Te3,16Sám Pán pokoje ať vám uděluje pokoj vždycky a ve všem. Pán se všemi vámi.  
 p 626 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

http://www.biblenet.cz/b/Tim1/1#v14
http://www.biblenet.cz/b/Tim1/1#v17

